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گاهی به خاطر 
شرايط تحريم يا 
به هر دليل ديگر 
از جمله نرخ دلار 
و قيمت سنگين، 
امكان واردات و 
حضور فيزيكي 

دستگاه وجود ندارد. 
روي اين حساب 

اكثر مراجعات 
مربوط به طراحي 

دستگاه در حالتي 
است كه كسي 

دستگاهي ندارد يا 
خريداري نكرده، 

نهايتاً فرد فيلمي از 
يوتيوب يا جاهاي 

ديگر پيدا كرده كه 
فلان كشور اين كار 
را انجام داده است. 

فيلم را براي ما 
مي آورند و ما آن را 

بررسي مي كنيم

 بسياري از افراد 
براي گرفتن 
تسهيلات  توليد 
 دندان تيز 
مي كنند اما آن را 
خرج ويلاسازي 
در اطراف شهرها 
مي كنند، در واقع با 
پولي كه براي يك 
واحد صنعتي گرفته 
شده سوداگري 
مي كنند، اصلاً يكي 
از دلايلي كه توليد 
ما زمين خورده رواج 
 همين رويه است.
 فرد با خود حساب و 
كتاب مي كند كه اگر 
 برود  با اين منابع
  ارز و طلا بخرد
 يا وارد ساخت وساز 
شود  به مراتب 
به صرفه تر است

 گفت وگوي »جوان« با امين پاشايي، پژوهشگر
 و صنعتگر در حوزه هوش مصنوعي و مهندسي معكوس

  حسن فرامرزي
تصور ما درباره مهندسي معكوس عموماً اين طور است كه دستگاه يا ماشيني در اختيارتان 
قرار مي گيرد و شما قطعات آن را باز مي كنيد و با استفاده از توانايي هاي فني مجموعه و 
بهره گيري از تخصص هاي مختلف از مهندسي متالوژي تا مكانيك، الكترونيك و نظاير آن 
دستگاه يا ماشين را بازطراحي مي كنيد اما شاهكار واقعي آنجاست كه سفارش دهنده به 
خاطر تحريم و قيمت بسيار بالاي دستگاه نتواند عملًا دستگاه را در اختيار شما قرار دهد 
بلكه تنها موجودي و آورده او فيلمي از آن دستگاه باش�د كه در پلتفرمي مثل يوتيوب 
ديده است. اينكه مجموعه اي كوچك در يك شهرستان بتواند از روي يك فيلم دست به 
مهندسي معكوس بزند و آن دستگاه را بسازد، قابل اعتنا و تحسين است. گفت وگوي ما 
با امين پاشايي جوان 31ساله بروجردي، متخصص آي تي و پژوهشگر و صنعتگر در حوزه 
هوش مصنوعي و مهندسي معكوس به اين مباحث و روند رشد او و شركت متبوعش در 

فضاي بازار كار مي پردازد.

واردكننده روستر قهوه بود. ما به واسطه دستگاه برش ليزر فلزات كه داريم 
و از اين نظر در استان محل فعاليت مان منحصربه فرد هستيم، توانستيم 

قطعه اي را توليد كنيم كه مورد نياز آن واردكننده روستر قهوه بود. 
 چرا آن وارد كننده نمي توانست اين قطعه را تأمين كند؟

اين قطعه را به او نمي دادند. اين فرد به ما مراجعه كرد و ما توانستيم اين 
قطعه را براي او طراحي و توليد كنيم. 

 اين روند به چه صورتي است؟ 
نيازمند بررس��ي ها درباره متالوژي، جنس مورد و ابعاد فني است كه در 
اين مختصر نمي گنج��د اما در عين حال خوش��بختانه اين قطعه توليد 
و در اختيار اين فرد قرار گرفت و مش��كلش هم در اين باره مرتفع ش��د. 
بعد از اينكه ما اين قطعه از روس��تر صنعتي قهوه را در اختيارش��ان قرار 
داديم، متوجه شديم اصلًا مي توانيم روس��تر قهوه را براي شان طراحي 
و بس��ازيم. بعد از بررس��ي ها و طراحي هايي كه صورت گرفت، ما به اين 
نتيجه رسيديم كه مي توانيم اين دستگاه را توليد كنيم و در حال حاضر 
دستگاه توليدشده و از سوي آن فرد در حال گرفتن مجوزهاي مربوط به 

سيب سلامت است. 
 پس شما مجري طرح بوديد و به آن فرد در توليد دستگاه 

كمك كرديد؟
همين طور است. 

 چرا خودتان توليد نكرديد؟ به خاطر پايبندي به اخلاق؟
پيش��نهاددهنده آن فرد بود و هم به لحاظ اخلاقي و هم به لحاظ اينكه 
حجم كار خودمان بالاس��ت و اجازه نمي دهد ما اين كار را انجام دهيم، 
وگرنه در مجموعه خودمان اگر كسي مي توانست و زمان و سرمايه لازم 
موجود بود، مي توانستيم با آن فرد كه ايده دستگاه را به ما پيشنهاد داد، 
مشاركت كنيم. در حال حاضر دستگاه روستر قهوه از سايز 5 تا 15، 20، 
30 ، 60  و 120كيلو طراحي و ساخته شده و در حال گرفتن مجوزهاي 

لازم است. 
 حتماً ه�م از حيث قيم�ت، پايين تر از دس�تگاه هاي وارد 

شده است. 
بله هم از لحاظ قيمت و هم كيفيت. ما در طراحي و ساخت اين دستگاه 
از نسخه هايي كه امروز از امارات، تركيه و ايتاليا وارد مي شود، رفع عيب 

كرده ايم. 
 خب اين ادعاي بزرگي است. مشكل اين دستگاه ها چيست 

كه رفع عيب كرديد؟
مشكل مشترك اين دستگاه ها عمدتاً موقع خروج دود در زمان روست 
قهوه )روست قهوه به فرايند برشته كاري دانه هاي قهوه گفته مي شود. در 
اين فرايند، دانه هاي سبز قهوه تحت حرارت قرار مي گيرند تا به دانه هاي 

قهوه اي معطر تبديل شوند( است. 
 دقيقاً مشكل چيست؟

حالا بحث قدري فني است اما در حدي كه بتوان در اينجا بيان كرد، وقتي 
پوست قهوه گرفته مي شود، اين پوست ها از زير ميكسر كه پايين مي رود، 
دود در مخزن جمع مي شود و اين دود، هم در طعم قهوه اثر مي گذارد و هم 
در آلودگي محيط. ما در بازطراحي اين دستگاه فرايندي را طراحي كرديم 

كه دود كردن موقع روست قهوه به يك چهارم رسيده است. 
 اينكه يك توليدكننده چشم هاي بازي داشته باشد و نياز 
جامعه و اطراف خود را ببيند، به نظرم ش�رط مهمي است. 
خيلي از توليدكننده ها عملًا با زمان، اقتضائات و تحولات 
زمانه خ�ود ارتباط برق�رار نمي كنند. مث�ل درخت گلابي 
داريوش مهرجويي كه شخصيت اول فيلم يعني نويسنده 
در آن به بن بست خورده است و نمي تواند بنويسد. باغبان ها 
تقاضاهاي متناقضي از او دارند. يكي مي گويد درخت گلابي 
داخل آن باغ خانه را ببر، چون خش�كيده اس�ت و باغبان 
ديگر ب�ه او مي گويد نه! ب�ه درخت گلاب�ي فرصت بدهيم 
چون آن درخت قهر كرده و آن نويسنده سر آن دو باغبان 
داد مي زند كه راحتم بگذاريد، چون من موضوع مهم تري 
دارم و آن نوشتن داستان است، در حالي كه آن دو باغبان 
عملًا سوژه داستان را با او در ميان گذاشته اند اما او متوجه 
اطراف خود نيست. در جهان ما بسياري از توليدكنندگان و 
كارآفرين هاي قدر به خاطر اينكه از تحولات روز عقب افتاده 
بودند و اصرار داشتند به همان شيوه قديمي خلق محصول 
كنند و به ذائقه و خواست بازار بي توجه بودند، عملًا از بازار 
كنار گذاشته ش�دند. يك توليدكننده مي تواند بگويد من 
فقط اتاقك آسانسور مي سازم اما اين منعطف بودن با حفظ 
آن ديسيپلين و عمل به تعهدات مي تواند توليدكننده را در 

موقعيت بسيار بهتري قرار دهد. 
يك مجموعه يا حتي يك خانواده، شهر يا كشور نمي تواند از فضاهاي 
پيراموني خود غافل باشد. تصور كنيد كه اعضاي يك خانواده اصرار 
داشته باشند فقط در چارچوب خانه باش��ند، خب اين خانواده فلج 
خواهد ش��د. خانواده براي امرار معاش نياز دارد پ��ا را از آن منطقه 
بيرون بگذارد و وارد فضاهاي مش��ترك تعاملي شود. مثلًا مي بينيد 
كه كودك وارد فضاي تعاملي مدرسه مي شود و پاي خود را از خانه 
بيرون مي گذارد، پدر و مادر وارد فضاهاي تعاملي مي شوند، به انگيزه 
فراهم كردن زمينه هاي رفاه و تأمين معاش و خريد مايحتاج يا مثلًا 
همان كودك بعدازظهر پاي��ش را باز از خانه بي��رون مي گذارد و با 
كودكان ديگر وارد بازي مي شود. در مجموعه هاي توليدي هم قضيه 
همين طور است. شما نمي توانيد خود را محصور در آن فضا كنيد و 
اگر از روند تحولات و تغيي��رات عقب بمانيد، مجموعه تان 
ورشكس��ت مي شود، اگر هم ورشكس��ت نشود، در 
بهترين و خوشبينانه ترين حالت باعث خواهد 
شد توليد و عرضه مجموعه تان به حدقل 
برسد. ما در مجموعه خودمان با اينكه 
كارمان بيشتر مكانيكي و فني است 
اما چشم مان به قابليت هاي هوش 
مصنوعي بوده و خواس��ته ايم 
خ��ود را از اين مقول��ه كنار 

نكشيم. 
مش�خصاً درب�اره هوش 

مصنوعي چه كرده ايد؟
تحقيقاتي در اين زمينه در 
حال انجام است و برخي از 
خدمات خود را با اس��تفاده 
از ه��وش مصنوع��ي انجام 
مي دهيم. ه��م در مجموعه 
خودم��ان و ه��م در خ��ارج از 
مجموع��ه روي پروژه هايي كار 
مي كنيم كه با هوش مصنوعي كار 
پيش مي رود، چون كار تك و منحصر 
به فردي اس��ت من نمي توان��م درباره 

جزئيات اين طرح توضيح دهم. 
 يعني شما الان در مجموعه صنعتي 
خودتان از هوش مصنوعي استفاده 

مي كنيد كه منحصربه فرد است؟
بله از تكنولوژي بينايي ماشين لرنينگ و ديپ لرنينگ استفاده مي كنيم. 

 اين تكنولوژي را مشخصاً در چه حوزه اي به كار برده ايد؟
يك نمونه مربوط به رودخانه و س��يلاب مي ش��ود. ما با هوش مصنوعي 
مي توانيم موارد حياتي كه مربوط به رودخانه و س��يلاب مي شود، آناليز 

و مديريت كنيم. 
 اي�ن هم ي�ك ش�اخه ديگ�ر ب�راي توليدكنن�ده اتاقك 

آسانسور. 
بله در شاخه هاي متعددي حضور پيدا كرده ايم. 

 مثال مي زنيد؟
مثلاً دستگاه اتوماسيون پوست كن و قطعه كن مرغ را طراحي و به شركتي 

كه سفارش داده بود، ارائه كرديم. 
 مزيت اين دستگاه نسبت به دستگاه هاي مشابه چيست؟

در واقع روند قطعه بندي را تس��هيل كرديم. ما دستگاهي داشتيم كه از 
تركيه و آذربايجان وارد كشور مي ش��د. كارش اين بود كه مرغ را تحويل 
مي گرفت، پوست مرغ را مي كند و در قطعات مورد نظر برش مي داد. ما 
نمونه داخلي آن را براي شركت سفارش دهنده ايراني طراحي كرديم و 
به بهره برداري رسانديم و علاوه بر شهرستان مجاورمان، نمونه هايي را به 
يك استان ديگر ارسال كرديم. اين دستگاه با نصف قيمت نمونه خارجي 

امكانات بيشتري نسبت به دستگاه مشابه خارجي دارد. 
 مي خواهم ببينم آيا نمونه مشابه خارجي دستگاه را برای 
شما مي آورند، شما دس�تگاه را باز مي كنيد و بعد دست به 

مهندسي معكوس مي زنيد؟ روند كار به چه صورتي است؟
روند كار در دو حالت اس��ت؛ خدمت��ي كه مي خواهي��د ارائه كنيد و 
دستگاهي كه بسازيد يا از قبل وجود داشته يا نداشته است. اگر وجود 
نداشته است عملًا يك ثبت اختراع جديد است، اما اگر دستگاه وجود 
داشته باشد، به دو صورت روي آن مهندسي معكوس انجام مي دهيم. 
مواردي وجود دارد كه امكان واردات دس��تگاه وجود دارد كه طبيعتاً 
دس��تگاه در اختيار ما قرار مي گيرد اما مواردي هم وجود دارد كه به 
خاطر ش��رايط تحريم يا به هر دليل ديگر از جمله نرخ دلار و قيمت 
سنگين، امكان واردات و حضور فيزيكي دستگاه وجود ندارد. روي اين 
حساب اكثر مراجعات مربوط به طراحي دستگاه در حالتي است كه 
كسي دستگاهي ندارد يا خريداري نكرده، نهايتاً فرد فيلمي از يوتيوب 
يا جاهاي ديگر پيدا كرده كه فلان كش��ور اين كار را انجام داده است. 
فيلم را براي ما مي آورند و ما آن را بررسي مي كنيم. خب فرايند هوش 
مصنوعي فرايندي زمان مند و باحوصله است. اگر كسي صبور نباشد، 
نمي تواند اين روندها را طي كند، چون شما اول بايد سوژه تان را بررسي 
كنيد و كلي راجع به آن محصول تحقيقات انجام دهيد، مثلًا روش��ن 
شود محصولي كه شما در ويدئو مي بينيد، خروجي واقعي داشته يا نه 
صرفاً يك تصوير تبليغاتي اس��ت؟ چون گاهي اين محصول ها فيك 
هستند، يعني در عمل شدني نيست و فقط يك نمونه تبليغاتي از آن 
ساخته اند تا به واس��طه آن صفحه يوتيوبي خود را بالا بياورند و ويو و 
بازديد بگيرند، يعني يك نيرنگ تمام عيار كه ممكن است شما در دام 
آن بيفتيد و ساعت ها زمان و سرمايه خود را هدر بدهيد، بنابراين نياز به 
تحليل داده ها وجود دارد كه آيا امكان طراحي چنين دستگاهي وجود 
دارد يا نه. خب اگر واقعاً به اين نتيجه رس��يديد كه طراحي دستگاه 
شدني است، در آن صورت بايد روي اين موضوع متمركز شويد كه به 
چه نياز داريد. طبيعتاً در درجه اول طراح مي خواهيد و بعد نيروهايي 
كه در اين زمينه كار كرده باش��ند، يعني اگر بخش الكترونيك است، 
شما بتوانيد از عهده آن بخش برآييد. اگر بحث مكانيك است، مكانيك 
بدانيد. اگر بحث آب و مايعات است، خاصيت مواد و مكانيك سيالات را 
به طراحي محصول بكشانيد. وقتي شما اين افراد را كنار هم قرار داديد، 
در آن صورت مي توانيد انواع تخصص ها را كنار هم ببينيد و هر بخش را 
با توجه به نقش بخش هاي ديگر مثل اجزاي يك پازل در مجاورت هم 
بچينيد. در اين صورت مي توانيد طراحي خود را به صورت كامپيوتري 
انجام دهيد و تمام قطعات را طراحي و اسمبلي كنيد، چون فايده اي 
ندارد شما برويد دستگاه را بسازيد و كلي دورريز ورق و قطعات بدهيد 
و هزينه سنگيني كنيد. اين طراحي در آغاز بايد در فضاي كامپيوتري 
انجام ش��ود. بعد از اين مرحله بررس��ي مي كنيد كه آيا روند كاركرد 
دستگاه درست اس��ت يا نه. اگر به جوابي روشن در اين باره رسيديد، 
تازه مي توانيد وارد مرحله ساخت دستگاه شويد. بعد وقتي شما وارد 
پروسه ساخت شديد، طبيعتاً دستگاه با خطاهايي روبه رو است كه در 
آزمايش هاي متعدد كاركرد دستگاه ظاهر مي شود. اينكه مي گويم اين 
كار صبوري مي خواهد به خاطر همين است، چون با وجود دقت زياد 
مطمئناً زوايايي وجود خواهد داشت كه از چشم شما پنهان مانده اند، 
بنابراين بايد آمادگي روبه رويي با اين اشكالات و برطرف كردن آنها را 
داشته باش��يد. در اين فرايند ممكن است روندهاي باطلي هم داشته 
باشيد، مثلًا متوجه ش��ويد از فلان روند در اين دس��تگاه استفاده اي 

نمي شود يا مثلًا در شرايط كشور ما به دردبخور نيست. 
 مثالي راجع به شركتي كه در حوزه پوست كني و قطعه بندي 
مرغ فعاليت مي كرد زديد. آيا آن شركت دستگاهي داشته 

است كه به شما نشان دهد؟
نه، آن فرد فقط يك فيلم را ارائه كرد و ما فيلم را به يك دس��تگاه تبديل 

كرديم. 
 اين روند چقدر طول كشيد؟

تقريباً چهارپنج ماه اين قضيه طول كش��يد تا در نهايت ما يك محصول 
عيني و فيزيكي داشته باشيم. 

 و آرام آرام اشكالات را گرفتيد؟
بله، دوب��اره رفع اش��كالات زمان ب��رد. روند رفع عي��ب و تصحيح مدام 
برقرار اس��ت، يعني ممكن اس��ت ش��ما دس��تگاهي را طراحي كنيد، 
بسازيد و بفروشيد اما بعد از اينكه مثلًا 10دستگاه را فروختيد، از طرف 
سفارش دهنده بشنويد كه دستگاه فلان ضعف يا عيب را دارد. خب اينجا 
توليدكننده موظف است در راستاي خدمات پس از فروش به عيب يابي 

دستگاه بپردازد و در توليدات بعدي آن عيب را مرتفع كند. 
 الان اين دستگاه مشتري خود را پيدا كرده است؟

بله. 
 خب امتياز خاصي به دستگاه هاي مش�ابه موجود در بازار 

دارد؟
در بررسي هاي ما معلوم شد دستگاه هاي نمونه خارجي در قسمت برش 

كار دقيقي انجام نمي دهند. 
 مثال مي زنيد؟

مثلًا قطع كردن ران يا س��ينه از آنجاي��ي كه بايد برش بخ��ورد، انجام 
نمي شد يا نسخه هاي خارجي بسته بندي ندارد، در حالي كه اين دستگاه 

بسته بندي را هم انجام مي دهد. 
 با چه ظرفيتي؟

در هشت ساعت تقريباً مي تواند كار قطعه بندي و بسته بندي هشت تن 
مرغ را به صورت صفر تا صد انجام دهد. 

 لابد حواس تان هست با وجود مزيت هايي كه اين دستگاه ها 
دارند، با اين تمهيدات نيروي انساني بيكار مي شوند، چون 
عموماً تصوير ما از س�الن هاي قطعه بندي، نيروي انساني 

زيادي است كه آنجا كار مي كنند. 

بله، با اينكه من مخالف اين قضيه هستم اما متأسفانه جريان صنعتي شدن 
اين عارضه را ايجاد مي كند. حالا چون ش��ما درباره هوش مصنوعي هم 
پرسيديد، اين نكته را اينجا بگويم كه انقلاب صنعتي در عصر رنسانس 
آمد و با ظهور و جدي شدن كاركرد و كارايي ماشين ها در زندگي، كارگران 
را از خطوط توليد بيرون و بيكار كرد، مثلًا اگر براي يك خط توليد 10نفر 
كارگر لازم بود، يك دستگاه را نهايتاً با يك كارگر به عنوان اپراتور جايگزين 
آن انسان ها كردند، اما در عصري كه ما زندگي مي كنيم اتفاقي كه افتاده 
اين اس��ت كه اين بار متخصصان با ظهور هوش مصنوع��ي دارند بيكار 
مي شوند، يعني اگر انقلاب صنعتي كارگران را بيكار كرد، هوش مصنوعي 
در نهايت به بيكاري متخصصان منجر مي شود. فقط يك راه وجود دارد 
كه ش��ما بتوانيد در اين گردونه بمانيد و آن است كه خودتان را با هوش 
مصنوعي هماهنگ و همراه كنيد يا دست كم از نيروهايي كمك بگيريد 

كه در اين زمينه كارايي لازم را داشته باشند. 
 اين را هم بپرسم چون واقعاً كنجكاو شدم، با اينكه مي دانم 
ملاحظات تجاري كه طبيعي هم است اجازه نمي دهد شما 
با جزئيات بيش�تر در اين باره س�خن بگوييد اما دوس�ت 
دارم در صورت امكان درباره آن پروژه هوش مصنوعي كه 
روي آناليز سيل و رود در حال طراحي و اجراست، توضيح 

بيشتري دهيد. 
اگر بخواهم سربسته توضيح دهم، اين است كه ما مي خواهيم روندهاي 
حركتي آب را با دقت و جزئيات بيش��تری بررس��ي كني��م، چون حوزه 
آبخيزداري در استان ما لرستان بسيار مهم است و مي دانيد خوزستان و 
لرستان از حوزه هاي مهم آبخيزداري كشور هستند و خيلي از سيلاب ها 
و طغيان رودخانه ها در اين مناطق اتفاق مي افتد. از آن طرف اين استان ها 
از نقاط مهم كشاورزي كشور به ش��مار مي روند، به خاطر همين مبحث 
آب ها بحثی استراتژيكي است. مثلاً در امريكا مديريت جريان آب از سوي 
ارتش انجام مي شود، چون راهبردي و كليدي است و ممكن است باعث 

حواشي و مسائل امنيتي شود. 
 همي�ن الان در كش�ور خودم�ان ع�وارض مرب�وط ب�ه 
مديريت نش�دن درس�ت منابع آب و توجيه نكردن افكار 
عمومي گاه حواشي و درگيري هايي را بين استان ها ايجاد 

مي كند كه اخيراً بين يزد و اصفهان شاهد بوده ايم. 
بله، ما در بحث مديريت جريان آب و بررسي آب هاي سطحي اين فعاليت 
را انجام مي دهيم كه بر بحث امنيت هم اثر دارد. مثلاً شما اگر بدانيد همين 
الان چقدر آب از رودخانه دز حركت مي كند و سرعت و ارتفاع دقيق آب 
چقدر است، به داده هايي بسيار مهم و كليدي دست يافته ايد و اين داده ها 
به مديريت دقيق تر منابع آب و حفظ توازن در اين حوزه و ارائه هشدارهاي 

بموقع كمك مي كند. 
 اگر نكته اي هست بفرماييد. 

به نظرم ترديدي در اي��ن باره وجود ندارد ك��ه روندهاي تصميم گيري، 
برنامه ريزي و جهت فعاليت و هدايت منابع از س��وي كساني كه در اين 
كشور مسئول هستند، در حال و آينده اين كش��ور خيلي تأثير دارد. از 
طرفي بودجه هايي كه از سوي مسئولان در راستای كمك به توليد ملي 
تخصيص داده مي شود، به خاطر اينكه سازوكارهاي دقيقي در اين باره 
وجود ندارد و از آن سو فرصت طلب ها هميشه مترصد هستند كه از فضاي 
رانت ها نهايت اس��تفاده را ببرند، به نتيجه لازم و درخوري نمي رسد. در 
كش��ور ما بودجه حمايت از توليد وجود دارد اما مسئله اين است كه اين 
بودجه درست تخصيص داده نمي شود. مي خواهم بگويم روند شناسايي 
شركت هايي كه اين تسهيلات به آنها داده شود، روند اشتباهي است. ما 
در شهرستان كوچكي زندگي مي كنيم و به عينه مي بينيم شركت هايي 
در اين شهرستان ورشكسته شده اند اما عملًا بابت توليدي كه ندارند، از 
بنيادهاي مختلف و وزارت صنعت و معدن و نظاير آن تسهيلات حمايتي 
توليد مي گيرند و با اينكه ش��ركت هايی ورشكس��ته و زيان ده هستند و 
عملًا محصولي به ب��ازار ارائه نمي كنند، با يك صحنه س��ازي در بازديد 
خودشان را زنده نشان مي دهند. اتفاق تلخي كه اين وسط مي افتد اين 
اس��ت كه بودجه اي كه قرار بود به آن شركت واقعاً س��رپا و توليدكننده 
برسد؛  شركتي كه هم اكنون در بازار توليد وجود دارد و با وجود نوسانات 
و فرازونش��يب هاي آن به حيات خود ادامه مي دهد، تسهيلات حمايتي 
اين ش��ركت در اختيار ش��ركت هايي قرار مي گيرد ك��ه وجود خارجي 
ندارند. ما دس��ت كم در شهرستان مان بررس��ي كرديم و متوجه شديم 
شركت هايي كه مشغول كار هستند، واقعاً فرصت رسيدگي به كارهاي 
دفتري و بوروكراسي معمول اين نوع تس��هيلات را ندارند. فرض كنيد 
مدير مجموعه اي كار خود را در ش��ركتي انجام مي دهد و در عين حال 
مي داند كه فلان تسهيلات هم وجود دارد، با اين حال آن مدير نمي تواند 
دست از كار بكش��د و برود دنبال اين تس��هيلات به اين در و آن در بزند، 
اما شركت هاي ورشكسته چون بيكار هستند و نفرات دارند، آن نفرات را 
مي فرستند به بنيادها، بانك ها و مراكزي كه به اين منظور وجود دارد و 
آنقدر پيگيري مي كنند و صحنه سازي هاي مربوط به اخذ اين تسهيلات 
را هم فوت آب هس��تند كه در نهايت بودجه توليد را به سمت خودشان 
مي برند. در شهرستان خودمان ش��ركت هاي متعددي وجود دارند كه 

ورشكست هستند، اما بودجه توليد گرفته اند. 
 اينجا يك حلقه گمش�ده وجود دارد ك�ه متوليان واقعي 

صنعت شناسايي شوند. 
به نظرم در حال حاضر اين رويه معكوس است و سرنا را از سر گشاد 
آن مي نوازند. راهكار اين اس��ت كه صنعتگر دنب��ال مجموعه هاي 
دولتي و نهادهاي متول��ي راه نيفتد بلكه متولي��ان و نهادها دنبال 
صنعتگران و نهادهاي صنعتي بروند و ش��ركت ها و افرادي كه واقعاً 
صلاحيت و اهليت اخذ اين تس��هيلات را دارند، پيدا كنند. اگر اين 
طور باشد و در هر شهرستان كارگروهي باشد كه افراد آن از سلامت 
مالي و تخصص بهره مند باشند، در آن صورت اين كارگروه مي تواند 
تسهيلات را متناسب با حجم و نوع فعاليت و سهم شركت ها از بازار 
و چشم انداز توليد آن شركت در اختيارش قرار دهد و پروسه گرفتن 
اين تسهيلات هم به گونه اي نباشد كه آن مجموعه صنعتي و صنعتگر 
در نهايت عطاي آن را به لقايش ببخشد، چون همان طور كه عرض 
كردم شركتي كه واقعاً زنده است، تاب بوروكراسي سنگين را ندارد 
و اصلًا در  شأن يك فرد اصيل نيس��ت كه بخواهد جايگاه خود را به 
قدري پايين بياورد تا در نهايت در قالب آن بوروكراس��ي بگنجد. در 
اين صورت جلوي فسادي كه در اين زمينه حاكم شده است گرفته 
خواهد شد، چون اكنون بسياري از افراد براي گرفتن اين تسهيلات 
دندان تيز مي كنند و منابع را به نام تولي��د مي گيرند اما آن را خرج 
ويلاسازي در اطراف ش��هرها مي كنند، در واقع با پولي كه براي يك 
واحد صنعتي گرفته ش��ده س��وداگري مي كنند؛ به اسم، صنعتگر 
هستند اما به رسم يك املاكي. اصلًا يكي از دلايلي كه توليد ما زمين 
خورده رواج همين رويه اس��ت. فرد با خود حساب و كتاب مي كند 
كه اگر برود با اين منابع، ارز و طلا بخرد يا وارد ساخت وساز شود، به 
مراتب به صرفه تر اس��ت، بنابراين منابع مالي از سمت توليد گريزان 
مي شود و از آن سو توجه كنيم كه اين وسط توليدكننده واقعي رويه 
ديگري دارد. يك توليدكننده اصيل ك��ه با چنگ و دندان مجموعه 
خود را در تلاطم ها حفظ كرده است، نمي تواند دائم رنگ عوض كند، 
اهل اين بازي تظاهر و تقلب نيست و وقت سر خاراندن هم ندارد، چه 

برسد به اينكه دنبال اين صحنه سازي ها برود. 

 وقتي به عن�وان يك مخاطب با كلمه مهندس�ي معكوس 
مواجه مي شويد، خواه ناخواه ياد تحريم و همكاري نكردن 
كش�ورهاي ديگر و از طرفي تلاش مجدانه و قابل تحسين 
براي عبور از اين تنگناهاي آزاردهنده مي افتيد. اين سال ها 
ما بارها در رسانه ها شنيده ايم كه پژوهشگران، صنعتگران 
و مبدعان در اين كشور توانسته اند فناوري هاي مختلفي را 
با استفاده از مهندس�ي معكوس بومي سازي كنند. قبل از 
اينكه وارد اين بحث شويم مي خواهم ببينم به عنوان يك 

دانش آموخته آي تي چطور شد وارد اين حوزه شديد؟ 
اولين فعاليت من در بازار كار به صورت جدي روي طراحي س��ايت بود، 
چون متناسب با رش��ته تحصيلي ام بود و اول از همه در اين زمينه ورود 

كردم. آن موقع به صورت فردي اين كار را انجام مي دادم. 
 چه سالي؟

سال1392 بود كه كار طراحي سايت را به صورت سفارش هاي شخصي و 
شركتي افرادي كه نياز به سايت داشتند، آغاز كردم. 

 چند سال در كار طراحي سايت بوديد؟
سه چهار سال در اين فضا بودم اما به واسطه آشنايي ای كه در همين بازار 
كار و فعاليت صورت گرفت، وارد مجموعه ای توليدي ش��دم كه طبيعتاً 

فضايی جديد و ناآشنا براي من بود. 
از چه نظر؟

در نظر بگيريد كه در يك رشته اي تحصيل كرده و يكسري مهارت ها را به 
دست آورده ايد، مثلًا ما در رشته  آي تي بوديم و بر مهارت هاي نرم افزاري 
و دانش حوزه كاري خودمان تسلط داش��تيم، البته در پرانتز بگويم كه 
دانشگاه رفتن صرفاً باعث به دست آوردن مهارت نمي شود، به ويژه اينكه 
در نظر بگيريم سرفصل هاي دانشگاهي ما خيلي قديمي تر از آن چيزي 
است كه بازار كار ما به آن نياز دارد. به خاطر همين دانشجو بايد خودش 
آموزش ها و فعاليت هاي جداگانه داشته باشد، وگرنه به جايگاه قابل اتكايي 

در فضاي بازار امروز نمي رسد. 
 آن مجموعه توليدي چه بود؟

توليدكننده كابين آسانسور. وقتي وارد اين مجموعه شدم ديدم به صورت 
اتوماتيك يكسري عارضه ها و مسائلي در كار پيش مي آيد و تكرارشونده 
است. اولين عارضه اين بود كه فرض كنيد مشتري وارد مجموعه ما مي شد 
و مي خواست سفارش كابين آسانسور بدهد. ما مجموعه اي از كارهايي كه 

قبلًا انجام شده بود در مانيتور به مشتري نشان مي داديم. 
 چند پروژه؟

حدود 400-500 پروژه قبلي. خب مشتري با خانواده يا خودش آمده بود 
و وقتي مي نشست كه كابين مورد علاقه اش را انتخاب كند، كاملًا گيج و 
آشفته مي شد. گاهي اين روند بسيار زمانبر بود و چهار پنج ساعت وقت 
ما و مشتري را مي گرفت و بسيار خسته كننده و ملال آور بود. گاهي تنوع 

همين پروژه ها اجازه نمي داد مشتري دست به انتخاب بزند. 
 ممكن است مثلاً در هر كدام از آن طرح ها ويژگي هايي باشد 
كه براي مشتري مطلوب باشد، يعني از هر كدام بخشي را 

بپسندد. 
دقيقاً همين طور است. 

 اين اتفاقات حدود سال1397 در شهرستان بروجرد اتفاق 
مي افتد. 

بله، استان لرس��تان. همان موقع به ذهن ما رس��يد كه اين مشكل بايد 
حل شود و نمي توان با اين ش��يوه كار را پيش برد، به خاطر همين اولين 
شبيه ساز هوش��مند كابين آسانس��ور را طراحي كرديم كه اين كار را به 
صورت آنلاين انجام مي داد. ما چه كار مي كرديم؟ مشتري كه مي آيد و 
مي خواهد كابين انتخاب كند، وارد شبيه ساز ما مي شود و آنجا عنصرها 
و المان هايي كه براي آسانسور اس��ت در اختيار او قرار داده ايم، يعني در 
آغاز ما فضايي را كه هيچ تزئينات و قطعه اي ندارد، در اختيار مش��تري 
قرار مي دهيم و اجزايي را كه در فضاي اتاقك آسانسور استفاده مي شود 
به تدريج در معرض ديد او قرار مي گيرد و مشتري متناسب با سليقه اش 

اتاقك را مي سازد. 
 مي شود گفت به نوعی دست به شخصي سازي محصول زده 
و اين حس خوشايند را به مش�تري داده ايد كه او در خلق 

محصول مشاركت دارد. 
بله، مي بينيد كه مثلاً مشتري مي گويد سنگ كف اتاقك آسانسور من اين 
شكلي باشد يا استيل بدنه من اين طور باشد، ساده باشد يا طرح دار يا هر 
انتخابي كه در اين فضا از سوي سفارش دهنده انجام مي شود. مشتري در 
نهايت سقف، ارتفاع، وزن و ظرفيت آسانسور را انتخاب مي كند. وقتي همه 
اين موارد انتخاب شدند، به محض انتخاب هر كدام از اين آيتم ها مشتري 
در همان لحظه تغييراتي كه به واسطه همان نوع انتخاب در اتاقك اتفاق 
مي افتد، به صورت آنلاين مشاهده مي كند و خروجي كار را مي بيند، از 
طرفي همزمان نمونه هاي ساخته شده مشابه آن كار را مي بيند و مي تواند 

دست به انتخاب بزند. 
 خب اشاره كرديد كه در شيوه قبلي كه انجام مي شد پروسه  
بسيار خسته كننده چهار پنج ساعته حاكم بود اما در شيوه 
فعلي اين زمان به پروسه ای 20دقيقه اي تا نيم ساعته تبديل 
شده اس�ت. اتفاقي كه در اين مجموعه صنعتي رقم زديد، 
مش�كل فني نبود، يعني مجموعه شما ظرفيت فني توليد 
اتاقك را داشت، مثل بسياري از مجموعه هاي صنعتي كه 
عملًا مش�كل فني ندارند بلكه شكس�ت آنها يا ضعف در 
توليد و بازاريابي آنها كه در نهايت مي تواند به زمين خوردن 
و خروج آنها از ب�ازار كار و عقب مان�دن از رقابت با رقيبان 
داخلي، منطقه اي و بين المللي ختم شود، از جنس ارتباط 
است؛ اينكه بتوان با مش�تري به صورت بهينه وارد ارتباط 

شد و به او اين حس را داد كه مجموعه متعلق به اوست. 

بله پازلی گمشده در ارتباط ما به عنوان يك مجموعه توليدي و صنعتي 
با مشتريان بود. 

 چقدر از ورود شما به شركت گذشته بود كه به فكر طراحي 
چنين امكاني افتاديد؟

به فاصله چند ماه اين اتفاق افتاد. 
 طراحي اش چقدر طول كشيد؟

حدوداً چهار ماه. 
 و تأثيرش در ارتباط ش�ما با مش�تريان، رضايت آنها و در 
نهايت فروش محصولات شركت چه بود؟ چون با اين شيوه 

حتي نيازي به مراجعه حضوري هم نبود. 
بله، اول از همه بحث زمان بود كه براي يك مجموعه توليدي بسيار حائز 
اهميت است. وقتي اين سيستم را راه انداختيم، زمان زيادي را توانستيم 
ذخيره و با طيف بيشتري از مش��تريان در ارتباط باشيم و مشتري هاي 

بيشتري را بپذيريم. 
و سود بيشتري هم در انتظار بود. 

بله. علاوه بر آن توليدكننده به آرامش فكري نياز دارد تا نخس��ت بتواند 
مجموعه خود را به بهترين شكل اداره كند و بعد بتواند از اين آرامش فكري 
در جهت خلق و توسعه محصولات جديد سود ببرد، بنابراين هر اندازه كه 
فعاليت ها با سهولت و نرمي بيشتري انجام شود، براي مجموعه توليدي 
بهتر خواهد بود. موضوع ديگر توجه به خريدار اس��ت. ش��ما بايد به اين 
موضوع فكر كنيد كه پروسه خريد بسيار مهم است. هرچقدر خريدار در 
روند خريد خود راحت تر باشد، بهتر مي تواند تصميم بگيرد و خاطره خوبي 
از آن خريد و نحوه تعامل با او در ذهنش بماند. چون ما در فضاي سايبري 
وارد شديم طبيعتاً مش��تري هاي اين فضا را هم به جمع مشتريان خود 
اضافه كرديم. جالب است بگويم به واسطه اقدامي كه انجام شد، فضاهاي 

كار ديگري هم براي ما ايجاد و درهاي ديگري گشوده شد. 
 چه فضايي؟

درست است كه اتاقك آسانسور مي س��ازيم اما ما توليدكننده سنگ يا 
دستگيره هاي آسانسور يا اقلام جانبي آسانسور نيستيم ولی به واسطه 
فض��اي اينترنتي كه ايجاد كرديم، ش��ايد باورتان نش��ود ش��ركت هاي 
توليدكننده س��نگ هاي طبيعي و مصنوعي در اصفه��ان كه خيلي هم 
شركت هاي خوبي هس��تند با ما تماس گرفتند كه شما در نتايج گوگل 
خيلي از ما بالاتر هستيد، ما به ش��ما كاتالوگ مي دهيم شما به جاي ما 

بفروشيد. 
 يعني در عرضه و فروش محصولات ش�ركت هايي كه شما 
اجناس آنها را در فضاي اتاقك آسانسور استفاده مي كنيد، 

جلوتر هستيد؟
بله. 

 اين اتفاق از چه سالي در مجموعه شما شروع شد؟
تقريباً از سال1398 و تا امروز هم ادامه داشته است. 

 خيلي جالب اس�ت. خيلي وقت ه�ا تخصص هاي مختلف 
كارش�ان را درس�ت انجام مي دهند اما به همديگر لينك 
نمي شوند. راجع به اين تجربه تان بگوييد. فرض كنيد ما يك 
مهندس نرم افزار بيكار داريم كه مي تواند خلاقيت خود را 
در خدمت فروش بهتر يك مجموعه صنعتي قرار دهد و در 
آن سو يك مجموعه صنعتي كه به لحاظ فني توانايي توليد 
يك كالا را با بهترين كيفيت داراست اما چون نتوانسته با 
اقتضائات دنياي جديد خود را تطبيق دهد دچار ركود شده 
است و مي بينيم كه اين دو به همديگر لينك نمي شوند تا از 

مزاياي اين همكاري بهره مند شوند. 
همين طور است. اتفاقاً راز رشد ما اين بود كه فضاي فعاليت خود را محدود 
به خلق صرفاً يك محصول نكرديم. در مباحث مربوط به توليد و تحقيق، 
مبحثي وجود دارد كه مي گويد اگر ش��ما وارد مباحث ميان رش��ته اي 
مي شويد، بايد اقتضائات آن را پذيرا باشيد. مباحث ميان رشته اي يعني 
شما در نقطه اي قرار گرفته ايد كه مثلًا از صنعت بايد پاره اي از اطلاعات 
را داشته باشيد و در آن سو از بخش  آي تي هم پاره اي ديگر، از اشراف به 
داده ها و ديتاه��ا، از طرفي فوت و فن فروش را بدانيد و از روان شناس��ي 
آگاهي داشته باشيد. ما در اين نقطه كه قرار مي گيريم در واقع يك نقطه 
ميان رشته اي است و اگر شما بتوانيد در مجموعه تان از نيروهاي درست 
و توانا در اين نقطه اس��تفاده كنيد، در واقع گره هاي مجموعه را خواهي 
گشود، چون همچنان كه شما هم اشاره كرديد، يك مجموعه صنعتي و 
توليدي در دل همين روابط انساني كار مي كند و نمي تواند بگويد نه من 

يك كالاي صنعتي توليد مي كنم و با آن روابط كار ندارم. 
 حتي اگ�ر كالاي يك مجموع�ه توليدي بس�يار باكيفيت 
باشد، ارزيابي و بازخورد مردمي كه از آن استفاده مي كنند 

تعيين كننده است. 
بله، شما نيرويي به مجموعه تان اضافه مي كنيد كه اصلًا تخصص فني و 
صنعتي ندارد، در حالي كه شما يك مجموعه فني و صنعتي هستيد اما 
همان فرد پيشنهاد و ايده اي مي دهد كه مي تواند مجموعه شما را چند 
پله جلوتر ببرد. به خاطر اينكه ما به عنوان يك مجموعه كه مثلًا اتاقك 
آسانس��ور توليد مي كنيم، چه بخواهيم و چه نخواهي��م در همان نقطه 

ميان رشته اي ايستاده ايم. 
 يك مثال در اين باره مي زنيد؟

مثلًا ما نصاب هايي داش��تيم كه مي خواس��تند كابين آسانس��ور را در 
ساختمان ها نصب كنند، اين افراد كارشان را به صورت تجربي پيش برده 
و مهارتي را به صورت تجربي به دست آورده بودند و وقتي مي خواستند 
كابين آسانس��ور را در چ��ال آسانس��ور تعبيه كنند، اكثري��ت قريب به 
اتفاق شان براي نصب اتاقك آسانسور به شكل سنتي با استفاده از گچ و 
مواردي از اين دست اندازه ها را روي زمين به دست مي آورند كه در نهايت 
اتاقك را در چاه آسانسور قرار دهند، به ش��كلي كه كابين درست در آن 

فضا قرار بگيرد و برخوردي صورت نگيرد، حتي در شهرهاي بزرگ ايران 
هنوز با اين شيوه كار را پيش مي برند، در حالي كه اين روش قديمي خطا 

دارد و زمانبر است. 
 در واقع ش�ما مي خواهيد بگوييد فروش در يك مجموعه 
صنعتي روندی چندگانه اس�ت، يعني بايد حواست حتي 
به آن نصاب هم باش�د، چون اگر او نتواند كار را به درستي 
پيش ببرد، چه بسا در فروش و رضايت مشتري ها اثرگذار 

خواهد بود. 
بله ما آمديم شيوه اجرا و شاخص ها را به صورت ماشين حساب طراحي 
و در اختيار نصاب ها قرار داديم، البته اينكه مي گويم ماشين حساب كلي 
زمان برد كه ما بتوانيم چنين محصولي را براي نصب دقيق و بهينه كردن 
كار نصاب ها طراحي و اجرا كنيم. ش��يوه كار هم به اين صورت است كه 
نصاب ورودي يعني اندازه ها را در اختيار ماشين حساب و ماشين خروجي 

نهايي را در اختيار نصاب ها قرار مي دهد. 
 اين ماشين حساب، نرم افزار است؟

تحت وب بالا آمده اس��ت. ما اوايل كارمان فرض كنيد كابين آسانس��ور 
را مي فرستاديم به يك شهرس��تان، اما وقتي مي خواستند نصب كنند، 
مي ديدند كه كابين در چاله آسانس��ور قرار نمي گيرد. حالا مشكل چه 
بوده؟ يا خريدار اندازه ها را اش��تباه ارس��ال كرده بود يا اشتباه در انتقال 
دستي اطلاعات از طرف ما بود. خلاصه ما در وضعيت بغرنج و تأسفباري 
گرفتار مي ش��ديم كه كابين آسانس��ور طراحي، اجرا، بارگيري و به يك 
شهرستان در فاصله اي هزار كيلومتري ارسال شده اما عملًا قابل استفاده 
نيست. تصور كنيد حتي اگر در بهترين حالت بين شما و مشتري درگيري 
پيش نمي آمد، بار با كلي هزينه مجدد به مبدأ برگردانده مي شد و شما 
دوباره كابين را بايد اوراق مي كرديد؛ پروسه اي كه زمانبر بود و نيروي شما 

را مشغول مي كرد و سرمايه تان را از بين مي برد. 
 و امروز با يك تمهي�د نرم افزاري اين مس�ئله از بين رفته 

است؟
دقيقاً.

 چقدر توجه به خصلت ميان رشته اي بودن زندگي و به تبع 
آن صنعت و توليد در فروش شما اثر گذاشت؟

خيلي تأثير داشت. شما وقتي روندها را اصلاح مي كنيد، اولين چيزي كه 
به عينه لمس مي كنيد، آرامش فكري است و وقتي اين آرامش ذهني را 
داريد، خود به خود آن را به بقيه به عنوان كاركنان مجموعه، مشتريان و 

نيروي انساني هم منتقل مي كنيد. 
  روزي ب�ا يك�ي از اس�تادان دانش�گاه اميركبير صحبت 
مي كردم. ايش�ان مي گفت به عنوان دكت�راي مكانيك از 
كانادا به ايران برگشته بودم و در مجموعه عسلويه دست 
به كار ش�دم. اين اس�تاد مي گفت طولي نكشيد كه حس 
كردم كارها در روندی درست پيش نمي رود و اين موضوع 
س�ايه خود را بر روند پروژه انداخته است، اما نكته جالبي 
كه اين اس�تاد در ارزيابي خود به آن رس�يده بود، اين بود 
كه مي گفت درك كردم اگرچه ما در يك مجموعه صنعتي 
و فني هس�تيم اما مسئله فني نيس�ت، ارتباطي و تعاملي 
است. مي گفت كارگران و مهندس�اني از هفت گوشه دنيا 
از كره جنوبي و بنگلادش بگيريد تا لرس�تان، آذربايجان، 
كرمان و اقوام مختلف در آنجا جمع ش�ده بودند، در حالي 
كه فرهنگ، نگاه، عادت ها، زبان و غذاي اين اقوام و مليت ها 
باهم سازگاري نداشت و طبيعتاً نمي توانستند به درستي 
باهم تعامل داشته باش�ند و همين موضوع سايه خود را بر 
يك پروژه صنعتي مي انداخت. اين موضوع به قدري ذهن 
اين استاد برجسته در حوزه مكانيك را به خود مشغول كرده 
بود كه سير مطالعاتي خود را به سمت مديريت تغيير داده 
بود و در واقع توجه آن استاد به اين موضوع جلب شده بود 

كه چطور مي توان اف�راد را در يك مجموعه صنعتي 
مديريت كرد و با آنها تعامل داشت كه در نهايت 

به هم افزايي منجر شود. 
خيلي جالب اس��ت در شهرس��تاني كه ما فعاليت 

مي كنيم، مجموعه هاي بزرگ تري كه سرمايه در 
گردش بسيار بيشتري از ما دارند وجود دارند. 
اين سال ها به خاطر اينكه ما يكسري افراد با 
ويژگي هايي كه برشمردم در كنار هم جمع 
كرديم و آن فضاي تعاملي و همگرايي كه 
اشاره مي كنيد، باعث شد مجموعه هاي 
ديگر كه بزرگ تر از ما بودند به ما رجوع 
كنند. ش��ما در جريان ق��رار گرفتيد كه 
فعاليت تخصصي ما آسانس��ور اس��ت، با 
اين حال چون مجموعه توانس��ته اس��ت 
تعاملی خوب با پيرام��ون خود برقرار كند، 

مجموعه هاي صنعتي شهرس��تان براي حل 
مشكلات خود به ما مراجعه مي كنند. 

 مثال مي زنيد؟
 فرض كنيد توليدكننده ای به ما مراجعه و مشكل 
خودش را مطرح مي كرد. ما متوجه مي شديم چه 

مس��ئله ای دارد كه در نهايت 
اين عارضه يابي و حل مسئله 
به ورود ما به عرصه مهندسي 
معكوس و توليد منجر ش��د. 
مثلًا ما موردي داش��تيم كه 
فردي به م��ا مراجعه كرد كه 

 شاهكار مهندسي معكوس 
در يك شركت كوچك

 شاهكار مهندسي معكوس 
در يك شركت كوچك


